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صادرات ايران متوقف در۳۰سال پیش
همسايه ها 7برابر رشد کردند!

 وزير صمت: نيمه دوم امسال هدفگذاري افزايش 5ميليارد دلاري صادرات محقق شد، اما اين رشد حاصل صادرات متانول 
و فولاد خام بود كه بايد به تركيب كالاهاي صادراتي توجه بيشتري داشته باشيم

وصول بخشي از مطالبات ايران از عراق
مقررش�ده بخش�ي از مطالب�ات ب�راي خري�د اق�ام م�ورد 
ني�از از طري�ق ع�راق هزينه ش�ود ك�ه در اين راس�تا قس�متي 
از مطالب�ات وص�ول ش�ده و رون�د وص�ول ادام�ه دارد. 
يحيي آل اس��حاق، رئيس اتاق مش��ترك ايران و ع��راق در گفت و گو 
با مهر با بي��ان اينكه برخ��ي از رس��انه ها اعلام كردن��د كل مطالبات 
اي��ران از ع��راق وص��ول ش��ده و اي��ن خب��ر صح��ت ن��دارد، اظهار 
ك��رد: مطالبات اي��ران از عراق در مح��دود ۵ تا ۷ميليارد دلار اس��ت 
 كه عم��ده اين مطالبات ب��ه فروش و ص��ادرات گاز و برق اين كش��ور 

مربوط است. 
رئيس اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق افزود: با توجه به پيگيري هاي 
انجام شده، بانك هاي مركزي دو كشور موافقتنامه اي مبني بر هزينه كرد 
بخش��ي از مطالبات براي خريد اقلام مورد ني��از از طريق عراق منعقد 
كرده اند كه در همين راستا بخش��ي از مطالبات از عراق وصول شده و 

روند وصول ادامه دارد. 
آل اسحاق گفت: همچنين مقررشده بخشي از مطالبات نيز به صورت 

اسكناس به ايران پرداخت شود. 
وي اضافه كرد: از آنجا كه با پرداخت بخشي از مطالبات، جريان صادرات 
به عراق ادامه دارد، مطالبات ايران از ع��راق همچنان در محدوده ۵ تا 

۷ميليارد دلار باقي است. 
به گفته آل اسحاق، رايزني ها براي كاهش و وصول كل مطالبات ادامه 

دارد. 

 انتقاد ذوب آهن از توقف ۸۰۰ واگن باري 
در شبكه ريلي

در حالي ك�ه ذوب آهن با كمب�ود مواداوليه توليد روبه رو اس�ت، 
حدود ۸۰۰ واگن باري اين ش�ركت متوقف نگه داشته شده است. 
به گزارش مهر، منصور يزدي زاده مديرعامل شركت ذوب آهن اصفهان 
در نامه اي به س��يدميعاد صالحي معاون وزير راه و مديرعامل شركت 
راه آهن نسبت به رسوب واگن هاي باري حمل مواداوليه براي توليدات 

اين شركت، انتقاد كرد. 
در اين نامه با درخواست تس��ريع در عمليات س��ير واگن هاي حامل 
مواداوليه از مديرعامل شركت راه آهن، مديرعامل ذوب آهن از وجود 
۶۹۰ دس��تگاه واگن باري حامل مواداوليه شامل گندله، سنگ آهن و 
زغال سنگ متوقف در ناحيه شرق راه آهن، ۱۰۰ واگن حامل زغال سنگ 

نيز در ناحيه شمال شرق راه آهن متوقف هستند. 
به گفته مديرعام��ل ذوب آهن، اين توقف واگن ه��اي حامل مواداوليه 
توليد محصولات فلزي در حالي است كه به شدت با كمبود مواد اوليه 

مواجه است. 
مديرعامل ذوب آه��ن با اش��اره به كندي س��ير واگن ه��اي باري در 
ش��بكه ريلي، از كمب��ود واگ��ن ب��راي انتق��ال كالاه��اي ريل پذير 
 انتقاد و آن را عامل��ي براي انتق��ال كالاهاي معدني به ج��اده عنوان 

كرده است. 

 آغاز طرح ۳ ساله 
شوراي جهاد آبرساني در روستاها

وزير نيرو با اشاره به اقدامات بسيجيان متخصص صنعت آب و برق، 
از آغاز برنامه سه ساله شوراي جهاد آبرساني در روستاها خبر داد. 
به  گزارش ايس��نا، علي اكبر محرابيان در همايش سراس��ري رده هاي 
مقاومت بسيج صنعت آب و برق با اشاره به آغاز فعاليت شوراي جهاد 
آبرساني اظهار كرد: اين ش��ورا در چارچوب برنامه سه ساله با استفاده 
از ظرفيت  گروه هاي جهادي كه عمدتاً از بسيجيان تشكيل شده، يك 

حركت سراسري و عظيمي را در روستاها شروع كرده است. 
وي با بي��ان اينكه باي��د حركت ايثارگران��ه و جهادي را در آبرس��اني 
و برق رس��اني ش��روع كنيم، تصريح كرد: در موض��وع آب و برق بايد 
حركت هاي جهادي را با كمك متخصصان به ويژه بسيجيان آغاز كنيم 

و براي تأمين دو كالاي مهم آب و برق غفلت نكنيم. 
محرابيان با اشاره به آغاز اقدامات عظيم وزارت نيرو در چند ماه اخير 
گفت: معتقد به اجراي برنامه ارائه شده به مجلس هستيم و به هيچ وجه 

بهانه هاي مختلف از جمله تحريم را قبول نداريم. 
وزير نيرو با اش��اره به ظرفيت هاي موجود در جمهوري اسلامي ايران 
خاطرنشان كرد: صنعت آب و برق بيش از ۵۷درصد صادرات خدمات 

فني مهندسي را بر عهده دارد. 

 افزايش سودآوري شرکت هاي بورسي 
با اعمال معافیت مالیاتي 5 درصدي

كارشناس بازار سرمايه معتقد اس�ت كه تصميم دولت در راستاي 
اعم�ال معافيت 5درص�دي ماليات ش�ركت هاي تولي�دي جنبه 
حمايتي و تشويقي دارد و منجر به افزايش سودآوري آنها مي شود. 
به گزارش تسنيم، نويد خاندوزي اظهار كرد: خبر معافيت ۵ درصدي 
ماليات ش��ركت هاي توليدي براي بازار س��رمايه بس��يار مهم است و 
منجر به ارتقا س��ودآوري بازار و جذاب تر شدن نسبت هاي مالي براي 
سرمايه گذاران خواهد شد. هرچند اين معافيت مالياتي براي تمام صنايع 
و شركت هاي بورسي اتفاق سودآوري است، اما بررسي صورت هاي مالي 
شركت هاي بزرگ و شاخص ساز بازار نشان مي دهد عدد ريالي كاهش 
هزينه و ارتقا سودآوري اين شركت ها با اعمال ۵ درصد معافيت مالياتي 

ميزان قابل توجه خواهد بود. 
وي ادامه داد: بحث مطرح شده در بودجه مبني بر معافيت ۵ درصدي 
ماليات شركت هاي توليدي حاضر در بازار سرمايه به منظور حمايت و 

تشويق از شركت هاي توليدي گرفته شد. 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه بيان كرد: يكي از اهداف اصلي تصويب 
طرح هاي مالياتي هدايت س��رمايه ها به بازارهاي مول��د از جمله بازار 
سرمايه است، به گونه اي كه اگر به درستي مديريت و اجرا شود مي تواند 

نقش به سزايي بر اقتصاد كشور داشته باشد. 
خاندوزي تصريح ك��رد: پيش از ط��رح معافيت ۵درص��دي ماليات 
ش��ركت هاي توليدي، طرح هاي ديگ��ري نيز از جمله اخ��ذ ماليات 
از خانه ه��اي خال��ي، خ��ودرو و خانه هاي لوك��س نيز در راس��تاي 
 حماي��ت از بازاره��اي مول��د همچ��ون ب��ازار س��رمايه ب��ه تصويب 

رسيده است. 
وي ادامه داد: مس��ئولان اقتصادي نبايد اجازه دهن��د نقدينگي هاي 
س��رگردان در بازارهاي غيرمولد همانند ارز، خودرو، مسكن و غيره به 
كار گرفته شوند، زيرا نه تنها براي اقتصاد كشور آورده اي ندارند، بلكه در 

بازه بلندمدت به افزايش تورم نيز منجر مي شوند. 
كارشناس بازار سرمايه افزود: اكنون نياز است نمايندگان مجلس افزون 
بر ارتقا قوانين بازار س��رمايه به منظور هدايت نقدينگي به سمت بازار 
سهام، هزينه هاي سرمايه گذاري و سفته بازي در بازارهاي غيرمولد را 
نيز افزايش دهند تا افراد منابع مالي خود را به منظور حمايت از توليد در 

بازار هاي مولد به كار گيرند. 
خاندوزي گفت: يكي از مهم ترين ابزاره��اي هدايت نقدينگي به بازار 
سرمايه، استفاده از ابزارهاي مالي همچون اعمال معافيت مالياتي براي 
شركت هاي توليدي به منظور كاهش هزينه ها و سودآوري آنهاست، زيرا 
اين امر به مرور زمان منجر به كاهش هزينه هاي فرصت سرمايه گذاري 

در بخش هاي واقعي اقتصاد كشور مي شود. 
وي تأكيد كرد: دولت با اين معافيت مالياتي سعي دارد به نوعي هزينه 
افزايش قيمت تمام شده شركت هاي توليدي را جبران كند در صورتي 
كه روند معافيت مالياتي ادامه دار باشد، در طول سال هاي آينده مي تواند 

تأثير مهمي در روند سودآوري شركت ها بگذارد. 

 حذف ارز ترجیحي 
7/6 درصد تورم ايجاد مي کند

رئيس سازمان برنامه و بودجه در واكنش به سؤالي در خصوص حذف 
ارز 4هزار و 2۰۰ تومانی گفت: متوسط پرداختي يارانه ناشي از حذف 
ارز 4هزار و 2۰۰ تومانی بين ۹۰ تا 12۰ هزار تومان خواهد بود و اين مسئله 
براساس وضعيت دهك ها در جلسات كارشناسي تعيين خواهد شد. 
به گزارش تسنيم، مسعود ميركاظمي رئيس سازمان برنامه و بودجه در پاسخ 
به اين پرسش كه براي جلوگيري از تورم حذف ارز 4هزار و 2۰۰ تومانی در 
مقطع ابتدايي سال بعد و همزمان با ماه مبارك رمضان كه به  صورت طبيعي 
تقاضاي خوراكي ها افزايش مي يابد، كنار تورم انتظاري ناشي از تغيير نرخ 
محاسباتي ارز در گمرك، چه برنامه اي لحاظ شده است، گفت: دولت مكلف 
به اجراي قانون است و در سال جاري نيز در شش  ماهه دوم امكان استفاده از 
ارز ترجيحي را نداشتيم. دولت قبل نيز اجازه گرفت تا اين كار را با تأخير انجام 

بدهد. امروز نياز واردات به  دليل خشكسالي افزايش يافته است. 
وي افزود: وقتي دولت ش��روع به كار كرد، بين 3۰ تا ۷۰درصد ذخيره 
راهبردي كالاهاي اساسي پايين تر از حد مجاز بود و در نتيجه انجام اين 
كار يك ضرورت ب��ود. قانون ذكر كرده بود كه بي��ش از 8ميليارد دلار 
دولت نبايد ارز 4هزار و 2۰۰ تومان��ی را اختصاص دهد. مواردي مانند 
نياز به گندم و افزايش قيمت جهاني اقلام خوراكي نيز در بودجه ديده 
نشده بود. در صورتي كه بخواهيم همان 8ميليارد را عملياتي كنيم به 
۱8 ميليارد دلار مي رس��يم. دولت بايد فكري براي اين موضوع كند و 

مازاد ارزي را كه نياز داشت با مجلس حل مي كرد. 
ميركاظمي ادامه داد: نظرات مختلفي در اي��ن حوزه وجود دارد و اين 
بحث مربوط به همين امسال است. سال آينده موضوع شفاف تر خواهد 
شد. امسال از نيم سال دوم دولت اجازه هايي را گرفت تا بتواند ذخاير 
استراتژيك را تأمين كند و امروز نيز تخصيص ارز ترجيحي ادامه دارد. 
سال آينده ديگر امكان ادامه اين روند وجود ندارد. نظر مجلس اين است 
كه ما بياييم از يارانه براي جبران هزينه ها استفاده كنيم. ارز ترجيحي 
يك نامعادله در اقتصاد است و موجب به هم ريختگي اقتصاد مي شود. 

وي گفت: اگر قرار باش��د سياس��ت ارز ترجيحي ادامه پيدا كند، دچار 
كسري شديد در بودجه خواهيم شد، چراكه به اندازه كافي منابع ارزي 
در اختيار نداريم. ماهانه ۱/۵ميليارد دلار ارز ترجيحي داده مي شود، اما 
قيمت اين كالاها نيز در بازار رشد داشته است. دولت بايد فكري براي 
اين مسئله انجام دهد و جلسات كارشناسي در اين خصوص در جريان 

است تا شكل حمايت اصلاح شود. 
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه ادامه داد: امروز در برخي كالاها ديگر 
مفهومي از ارز 4هزار و 2۰۰ تومانی در بازار وجود ندارد، در نتيجه ديگر 
دليلي براي پرداخت ارز ترجيحي وجود ن��دارد و دولت در تبصره ۱4 
يكصد هزار ميليارد تومان براي حمايت از اقشار كم درآمد مردم در نظر 
گرفته است؛ ضمن اينكه بسياري از افراد كه سطح درآمدي بالايي دارند، 

يارانه دريافت مي كنند و دولت بايد به اين مسئله رسيدگي كند. 
وي اضافه كرد: دولت به دنبال اجراي يك برنامه كامل اس��ت كه تمام 
زواياي اين مسئله را در نظر گرفته باشد. حذف ارز ترجيحي تورم دارد، 
اما اين مسئله در كارگروه هاي تخصصي بررسي شده است. بر اين اساس 
۷/۶ درصد تورم ايجاد مي ش��ود، اما به  سبب جلوگيري از افزايش پايه 
پولي بخش زيادي از اين رقم به جامعه برخواهد گشت. اميدوار هستيم 

بتوانيم از منابع موجود در كشور به  درستي استفاده كنيم. 
ميركاظم��ي در مورد پرداخ��ت رقم ياران��ه  ريالي ب��ه  ازاي حذف ارز 
ترجيحي در سال بعد گفت: متوسط پرداختي يارانه ناشي از حذف ارز 
4هزار و 2۰۰ تومانی بين ۹۰ تا ۱2۰ هزار تومان خواهد بود و اين مسئله 

براساس وضعيت دهك ها در جلسات كارشناسي تعيين خواهد شد. 

رشد صادراتي كش�ورهاي همسايه و همتراز 
ما در 3۰سال گذشته، ميانگين پنج برابر شده 
است، اين در حالي است كه رشد صادراتي ما 
تغييري نداش�ته و به اصط�اح درجا زده ايم. 
وزير صم�ت از تحق�ق هدفگ�ذاري افزايش 
5ميلي�ارد دلاري ص�ادرات خب�ر مي ده�د، 
ام�ا آن را حاص�ل ص�ادرات متان�ول و فولاد 
خام مي دان�د و معتقد اس�ت ك�ه در تركيب 
كالاه�اي صادرات�ي باي�د تجديدنظر ش�ود. 
نهايي شدن بس��ته حمايت از صادرات غيرنفتي 
كشور در سال ۱4۰۰ از اتفاقاتي بود كه در آخرين 
روزهاي باقيمانده از عمر دول��ت دوازدهم از آن 
خبر رس��يد. هرچند كه از س��ال ۹3 همزمان با 
نامگذاري سال »حمايت از توليد« رئيس جمهور 
در نامه اي به رهبري وعده داده بود تا با توس��عه 
صادرات و حمايت از توليد داخل ش��عار سال را 
محقق كند، اما در دولت هاي يازدهم و دوازدهم 
بخش صادرات كشور بيشترين آسيب را از دلار 
جهانگيري، قوانين سختگيرانه و يك شبه متحمل 
شد. روزگذشته مراسم روز ملي صادرات با چند 
ماه تأخير در اتاق بازرگاني ايران برگزار ش��د. در 
اي��ن روز متوليان بخش ص��ادرات از برنامه هاي 
كوتاه م��دت  و بلندمدت و آرماني ش��ان س��خن 
گفتند و فعالان بخش خصوصي از مشكلاتشان 

گله كردند. 
غلامحسين شافعي رئيس اتاق بازرگاني، صنايع، 
معدن و كشاورزي در اين مراسم گفت: ما زماني 
مي توانيم در روند صادرات كشور رشد ببينيم كه 
حرف هاي امسال با حرف هاي سال گذشته فرق 
كند، بسياري از مش��كلاتي كه گفته مي شود در 
سال هاي قبل هم بوده اس��ت. صادركننده هاي 
نمونه در يكي دو س��ال اخي��ر وضعيت متفاوتي 

نس��بت ب��ه صادركنن��دگان گذش��ته دارند و 
شرايط شان س��خت تر شده اس��ت. در 3۰سال 
گذشته اگر از سال ۱۹۹۰ تا 2۰2۰ رقم صادرات 
را مقايسه كنيم، متأسفانه رشدي نداشته ايم. در 
حالي كه در اين 3۰س��ال صادرات تمام رقباي 
همتراز ما مانند تركيه هفت برابر بيشتر، مالزي 
پنج برابر، نيجريه و كش��ورهاي ش��مال آفريقا 
حدود دو تا سه برابر داشته اند رشد كردند و طبق 
اطلاعات بيش��تر از ۵۰درصد صادرات ما نفت و 
بخش قابل توجهي هم خام فروش��ي بوده است 
و كلًا يك تا ۱/۵ درصد از ص��ادرات ما صادرات 
ش��ركت هاي دانش بني��ان و فناوري هاي جديد 
است كه اين بس��يار براي صادرات ما خطرناك و 

بايد تجديدنظر شود. 
رئيس اتاق بازرگان��ي با بيان اينك��ه دولت بايد 
همت بيشتري را براي تأمين ارز كشور از طريق 
پشتيباني از صادركننده ها به كار ببندد، تصريح 
كرد: چنانچه بخش هاي صادرات م��ا نتوانند از 
رشد مناسب برخوردار باشد و منابع ارزي تأمين 
كند، آينده اقتص��ادي ما حتماً ب��ا خطر مواجه 

خواهد شد. 
شافعي افزود: آنچه در اساسنامه صندوق توسعه 
ملي اس��ت، اين اس��ت كه نگاه بودجه اي به اين 
صندوق نباشد. آيا تا به حال براساس اين موارد 
اساس��نامه اي عمل شده اس��ت؟ وي با اشاره به 
اينكه از سال ۹۰ تا ۹۹، تقريباً از 22ميليارد دلار 
۱۰ميليارد دلار به بخش خصوصي اختصاص پيدا 
كرده و در همين بخش هم صادرات مظلوم ترين 
بخش بوده است، تصريح كرد: در سال هاي اخير 
تقاضايي براي اس��تفاده از صندوق توسعه ملي 
نبود، به دليل اينكه تمام ريسك استفاده از آن به 

عهده صادركننده بوده است. 

رئي��س ات��اق بازرگان��ي در بخ��ش ديگ��ري از 
صحبت هايش با اش��اره به موض��وع حمل و نقل 
گفت: اين موضوع 3۰سال در حال تكرار است و 
آن هم اين است كه اگر روزي ازبكستان تصميم 
بگيرد پنبه اش را از كشور ما ترانزيت نكند، عملًا 

حمل و نقل ريلي ما بايد تعطيل شود. 
 ش��افعي افزود: س��رعت حمل و نقل ريلي ما بين 
۱2 تا ۱۵كيلومتر بر ساعت است، اين موضوع چه 
هزينه اي براي صادركنندگان به وجود مي آورد؟ 
تشريفات در گمركات ما بسيار زياد است و عملًا 
صادركننده را اذيت مي كند. موضوعي كه از سال 
۹۷تاكنون اتفاق افتاده نتيجه اصلي اش به حاشيه 
رفتن صادركنندگان حرفه اي و ريشه دار است و در 
عوض رشد و نمو افراد غيرحرفه اي و سوءاستفاده گر  

بود كه باعث ضرر بسيار كشور شد. 
وي درباره مسائل ارزي خاطرنشان كرد: به نظر 
من اش��تباه مهم دولت اين بود به جاي اينكه با 
افزايش صادرات ارز را كنترل كند، تمام تلاشش 

بر اين شده كه قيمت ارز را كنترل كند. 
  افزايش صادرات با متانول و فولاد خام 

به گزارش ف��ارس، س��يدرضا فاطمي امين وزير 
صمت كه در اين مراسم سخن مي گفت از تحقق 
هدفگذاري هاي صادرات در نيمه دوم امسال خبر 
داد و گفت: وقتي ما در م��ورد صادرات صحبت 
مي كني��م، مباحث مختلفي مطرح مي ش��ود، از 
جمله تراز تجاري كه اگر فقط به اين مس��ئله در 
صادرات توجه داشته باشيم، يعني در نظر بگيريم 
كه چه ميزان صادرات يا واردات داشته ايم، در اين 
مسير راه را خطا رفته ايم. تراز ديگر مورد توجه در 
صادرات مسئله اشتغال است، بنابراين بايد توجه 
كرد كه در قالب صادرات يا واردات چقدر اشتغال 

ايجاد مي شود. 
وي با اش��اره به هدفگذاري افزاي��ش ۵ميليارد 
دلاری صادرات در نيمه دوم امسال نسبت به سال 
گذشته اظهار داشت: خوش��بختانه اين موضوع 
در حال تحقق اس��ت، اما بايد بدانيم كه بخشي 
از افزايش صادرات متعلق ب��ه صادرات متانول و 
فولاد خام است، در حالي كه ما بايد براي افزايش 
ص��ادرات به تركي��ب كالاه��اي صادراتي توجه 
داش��ته باش��يم. وزير صنعت، معدن و تجارت با 
بيان اينكه شاخص هاي مختلف را در امر صادرات 
مورد توجه قرار خواهيم داد، گفت: برخي از اين 
شاخص ها مربوط به نوع كالاهاي صادراتي است. 
مثلًا براي ما مهم اس��ت كه يك صادركننده يك 
ميليون دلار تجهيزات پزشكي صادر كرده يا يك 
ميليون دلار فولاد و ما در س��ال هاي آينده براي 
انتخاب صادركنن��ده نمونه اين م��وارد را لحاظ 
خواهيم كرد، ضمن اينكه امس��ال نيز با توجه به 
تعويق انداختن روز ملي ص��ادرات به اين موارد 

توجه شده است. 
وزير صمت اظهار داش��ت: ايجاد سكوهاي توليد 
كالاهاي ايراني در س��اير كش��ورها در دس��تور 
كار ق��رار دارد و باي��د از ص��ادرات مواداوليه به 
صادركنندگان ماشين آلات و تجهيزات حركت 
كنيم. اين در حالي اس��ت كه براي برخي كسب 
و كارها از جمله صنايع معدن��ي، لوازم خانگي و 
صنايع غذاي��ي، بازار ايران كوچك اس��ت و بايد 
در س��اير كش��ورها س��كوي توليد ايجاد شود و 
ماش��ين آلات و تجهيزات صادر كني��م كه البته 
كش��ورهايي مانند پاكس��تان، س��وريه، عراق و 

ارمنستان از اين ظرفيت برخوردارند. 
وي افزود: انجام پيمان هاي تجاري از سوي دولت 
با سوريه، پاكستان و ارمنستان را دنبال كرده ايم 
و مذاكراتي نيز انجام شده است. در وزارت صمت 
كارهاي مرتبط با تجارت خارجي را به س��ازمان 
توسعه تجارت منتقل كرده ايم و عمليات مرتبط 
با تجارت خارجي در اين س��ازمان متمركز شده 

است. 
فاطمي امين اظهار داش��ت:پنجره واحدي براي 
همه كارها در وزارت صمت ايجاد شده است كه تا 
پايان امسال عملياتي مي شود كه بخشي از آن در 
حوزه تجارت خارجي است. ابلاغيه سياست هاي 
تجارت خارجي كه از سوي معاون اقتصادي ابلاغ 
ش��د، گام اول حمايت از تجارت خارجي بود و تا 
پايان امس��ال طرح جامع تجارت خارجي را نيز 

نهايي خواهيم كرد. 

با وجود نرخ هاي عجي�ب و غريب، خانه هاي 
لوكس در برخ�ي مناطق تهران ب�ه ندرت به 
فروش مي رسند، طبق گفته مشاوران اماك 
بي�ش از ۹۰درصد اين خانه ها خالي هس�تند 
و حتي اف�راد متمول هم تمايل�ي براي خريد 
اين اماك نجوم�ي و لوكس ندارن�د. در اين 
بين بازار مس�كن در مناطق ي�ك و2 با ثبت 
بالاتري�ن قيمت مس�كن طي يكي دو س�ال 
اخير در ركود به س�ر مي برددر ش�رايطي كه 
سهم قابل توجهي از واحدهاي عرضه شده در 
بازار مسكن را واحدهاي لوكس و لاكچري به 
خود اختصاص مي دهند، آمار سهم ناچيز اين 
واحدها از معامات قطع�ي را روايت مي كند. 
بررس�ي ها گوي�اي آن اس�ت آپارتمان هاي 
بالاي 2۰۰متر 2درصد و ب�الاي 25۰متر كمتر 
از ي�ك درصد معامات را ش�امل مي ش�وند. 
ب��ه گ��زارش ايس��نا، قيمت ه��اي نامتع��ارف 
آپارتمان هاي لوكس و نيمه لوك��س در تهران با 
بي اعتنايي بازار املاك مواجه شده است. بررسي ها 
نشان مي دهد حد متعارف قيمتي آپارتمان هاي 
بزرگ متراژ و پنت هاوس در منطقه يك تهران بين 
۷۰ تا ۱2۰ ميليون تومان در هر متر مربع است و 
حتي نرخ هاي پايين تر نيز ديده مي شود. متوسط 
قيمت هاي قطع��ي در اين منطقه براس��اس نرخ 
معاملات آبان ۱4۰۰ نيز متري ۷2ميليون تومان 
است. از طرف ديگر به طور معمول قيمت هر متر 
مربع از واحدهاي بزرگ متراژ، پايين تر از نرخ هر 

متر از واحدهاي كوچك است. 
يك آپارتمان 3۰۰متري ۱۰س��ال س��اخت در 
محله نياوران، فول امكانات با سه خواب مستر و 
يك سوئيت مجزا، نور از چند جهت، سه پاركينگ 

و س��ه بالكن به قيمت هر مت��ر مربع ۷۶ميليون 
تومان براي فروش عرضه شده است. 

در محل��ه فرمانيه ي��ك آپارتم��ان 2۵۰متري 
۱۱س��ال س��اخت، چهار خوابه، طبقه چهارم، 
داراي امكانات كامل، تراس قابل چيدمان، سونا 
داخل واحد به قيمت ۵۶ميليون تومان در هر متر 

مربع، آگهي شده است. 
در محله ني��اوران قيمت ي��ك آپارتمان لوكس 
2۶۰ متري، شش سال س��اخت، فول امكانات، 
سه خوابه، داراي سونا، اس��تخر، جكوزي، سالن 
اجتماع��ات 8۵ ميليون توم��ان در هر متر مربع 

تعيين شده است. 
بازار مسكن در شمال تهران هنوز از ركود ناشي 
از عرضه بيش از تقاضا طي سال هاي گذشته رها 
نشده است. از بين مناطق بيست و دو گانه شهر 

تهران حدود 3۰درصد فايل هاي مسكن كه براي 
فروش در سايت هاي اينترنتي عرضه شده مربوط 
به مناطق يك و 2 پايتخت است و سال هاست كه 

اين دو منطقه در ركود به سر مي برند. 
رصد بازار مسكن در شمال پايتخت حاكي از آن 
است كه قيمت هاي عجيب و غريب 4۰۰ و ۵۰۰ 
ميليون توماني كه برخي مالكان براي آپارتمان هاي 
خود تعيين مي كنند عمدتاً فاقد مشتري است. با 
توجه به وضعيت واقعي بازار، اين نرخ هاي نامتعارف 
منطق اقتصادي ندارد. واسطه هاي ملكي در شمال 
پايتخ��ت مي گوين��د واحدهايي كه ب��ا نرخ هاي 
بالاي 2۰۰ ميليون تومان در هر متر مربع عرضه 
مي ش��وند، خريدار ندارند و نهايتاً بع��د از مدتي 
فروشنده، قيمت پيشنهادي خود را پايين مي آورد 

و به سطح معقول منطقه مي رساند. 

با توجه به افزايش قيمت مصالح س��اختماني در 
دو سال گذش��ته، فاصله قيمتي بين واحدهاي 
نوساز و بالاي دو سال ايجاد شده و به همين دليل 
آپارتمان هاي لوكس دو تا ۱۰ س��ال در ش��مال 
تهران ش��رايط متعارف تري به لحاظ قيمتي در 

مقايسه با واحدهاي نوساز دارند. 
برخ��ي آپارتمان هاي بزرگ مت��راژ كه اغلب در 
مناطق يك و 2 ش��هر تهران هس��تند مرتباً در 
س��امانه هاي ملكي، آگه��ي مي ش��وند، اما آمار 
مي گويد شانس فروش واحدهاي بالاي ۱۵۰ متر 
در مقايسه با ديگر خانه ها در تهران 4/8به ۱۰۰ 
و ش��انس خانه هاي بالاي 2۰۰ متر 2/2به ۱۰۰ 
است. با اينكه جزئياتي از آمار معاملات واحدهاي 
بالاي 2۰۰ متر در دست نيست ولی برآوردها از 
س��هم كمتر از يك درص��د آپارتمان هاي بالاي 
2۵۰ متر حكايت دارد. از طرف ديگر آبان امسال 
منطقه ي��ك و 2 كه به ترتي��ب رتبه هاي دهم و 
سوم را از نظر تعداد معاملات شهر تهران به خود 
اختصاص دادند، ۱2/۹درصد از كل معاملات را 
در برگرفتند. اين در حالي است كه دست  كم 3۰ 
درصد آپارتمان هاي عرضه ش��ده به بازار در اين 

مناطق قرار دارد. 
بنابراين گزارش، آبان ۱4۰۰ متوسط قيمت يك 
متر مربع مسكن در شهر تهران 32 ميليون و ۹ 
هزار تومان بوده كه نس��بت به م��اه قبل و مدت 
مش��ابه س��ال قبل به ترتيب ۱/2و ۱۷/۷درصد 
افزايش يافته اس��ت. تعداد معاملات انجام شده 
در اين ماه نيز حدود ۷/3هزار فقره بود كه نسبت 
به ماه قبل و در مقايسه با ماه مشابه در سال قبل 
به ترتيب 33/۵و ۶3/۵درصد افزايش را نش��ان 

مي دهد. 

بي محلي بازار مسكن به نرخ هاي كاذب خانه هاي لوكس
  مسکن

  گزارش

افزايش ذخاير ارز خارجي روسیه 
بان�ك مرك�زي روس�يه اع�ام ك�رد: ذخاي�ر ط�ا و ارز خارجي 
اي�ن كش�ور ت�ا 622/۸ ميلي�ارد دلار افزاي�ش يافت�ه اس�ت. 
به گزارش تسنيم به نقل از راشاتودي، جديدترين اطلاعات بانك مركزي 
روسيه نشان مي دهد، ذخاير طلا و ارز خارجي اين كشور 3 ميليارد دلار 
طي هفته منتهي به سوم دسامبر افزايش يافته و به ۶22/8 ميليارد دلار 
رسيده است.  بانك مركزي روسيه رشد ذخاير ارز خارجي خود را نتيجه 
خريد برنامه ريزي شده ارزهاي خارجي و ارزيابي مثبت بازار اعلام كرده 
است. ذخاير بين المللي روسيه بيشتر شامل سرمايه هاي خارجي نقدي 
از جمله طلاي پولي، ارزهاي خارجي و حق برداشت مخصوص مي شود 

كه در اختيار بانك مركزي و دولت اين كشور قرار دارند. 
ذخاير ارز خارجي روسيه در سال گذشته ميلادي ۷/۵ درصد افزايش يافته 
و به ۵۹۵/8 ميليارد دلار رس��يده و در ماه نوامبر تا ركورد ۶23/۷ ميليارد 
بالا رفته بود، يعني 4/۱ ميليارد دلار افزايش طي يك هفته.  اين ذخاير در 
2۰۱۵ تا 3۵۶ ميليارد دلار پايين آمده بودند. دولت روسيه در آن زمان 2۵۰ 
ميليارد دلار براي نجات اقتصاد از بحران قيمت نفت در 2۰۱4 هزينه كرد. 
سرمايه هاي طلا و ارز خارجي روسيه از آن زمان تقريباً دو برابر شده است. 

 مذاکره 2 شرکت نفتي امريكايي
 بر سر سهام يك میدان نفتي در عراق

وزير نفت عراق اعام كرد در حال مذاكره با شركت هاليبرتون براي خريد 
سهام اكسون موبيل در ميدان نفتي قرنه غربي1 است و اگر اين مذاكرات 
نتيجه اي ندهد، ش�ركت نفت بصره خريدار اين س�هام خواهد بود. 
به گزارش تس��نيم به نقل از بلومب��رگ، وزير نفت ع��راق اعلام كرد: 
شركت هاي نفت هاليبرتون و اكسون موبيل در حال مذاكره در مورد 

سهام ميدان نفتي قرنه غربي۱ در جنوب اين كشور هستند. 
احسان عبدالجبار، وزير نفت عراق اظهار كرد: كشورش از يك شريك 
امريكايي براي اكس��ون موبيل در اين ميدان نفت��ي حمايت مي كند، 
ولي اگر مذاكرات با شركت هاليبرتون نتيجه اي ندهد، عراق سهام اين 
شركت را خريداري مي كند. وي چند روز پيش اعلام كرده بود شركت 
نفت بصره هم خريدار احتمالي سهام اكسون موبيل است. عبدالجابر 
گفت: شركت نفت بصره تمايل به خريد سهام ش��ركت اكسون دارد، 
اما براي حفظ تعادل بين شركا و بازار، از حضور يك شريك امريكايي 
حمايت مي كنيم. وي همچنين بيان كرد: ع��راق انتظار دارد افزايش 
4۰۰هزار بشكه اي توليد اوپك پلاس در سال آينده ميلادي هم ادامه 
داشته باشد و اضافه كرد شيوع نوع جديد ويروس كرونا تأثير چنداني 
بر تقاضاي جهاني نفت نخواهد گذاشت.  شركت نفت هاليبرتون در ماه 
گذشته ميلادي اعلام كرد خريدار سهام شركت اكسون موبيل است. 

اكسون از جمله اولين شركت هاي غربي اس��ت كه در 2۰۱۰ به دنبال 
سقوط صدام حسين و تمايل عراق براي بازسازي صنعت نفت كشور، 
اجازه اكتشاف نفت در عراق را پيدا كرد. شركت اكسون به خاطر مفاد 
س��خت قرارداد، محدوديت ه��اي عرضه اوپك و ادام��ه  بي ثباتي هاي 
سياسي تمايل خود به سرمايه گذاري در ميدان قرنه غرب را از دست زده  
است. در حالي  كه شركت هاليبرتون مدت هاست از پيمانكاران اصلي 
اكس��ون در اين ميدان نفتي بوده، اما مالكيت واقعي يك ميدان نفتي 
براي شركتي كه تمركز آن بر نقشه كش��ي و احياي منابع نفتي است، 
اتفاق نادري است. ميدان قرنه غربي ۱، 2۰ ميليارد بشكه ذخاير نفتي 
دارد.  عبدالجابر همچنين اعلام كرد: وزارت نفت عراق در حال مذاكره 
با شركت شورون براي س��رمايه گذاري در نصيريه است و انتظار دارد 

قرارداد با اين شركت در سه ماهه اول 2۰22 امضا شود. 
شركت ملي نفت عراق شريك شورون در سرمايه گذاري براي اكتشاف 
نفت خواهد بود و 4۰ درصد از س��هام اين ق��رارداد را در اختيار دارد. 
شركت شورون عمليات اكتشاف در اين شهر را با تخمين توليد روزانه 

۶۰۰ هزار بشكه نفت طي حداقل ۱۰ سال اجرايي خواهد كرد. 

تش�ريفات در گم�ركات ما بس�يار 
زي�اد اس�ت و عم�اً صادركنن�ده 
را اذي�ت مي كن�د؛ موضوع�ي ك�ه 
از س�ال ۹7تاكن�ون اتف�اق افت�اده 
نتيج�ه اصل�ي اش به حاش�يه رفتن 
صادركنندگان حرفه اي و ريش�ه دار 
اس�ت و در عوض رش�د و نم�و افراد 
غيرحرفه اي و سوءاس�تفاده گر  بود 
ك�ه باعث ضرر بس�يار كش�ور ش�د


